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Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie wniosków zgłoszonych na 71. posiedzeniu Senatu do projektu usta-
wy o zmianie ustawy o opłatach abonamentowych oraz ustawy o ewidencji lud-
ności i dowodach osobistych.



(Początek posiedzenia o godzinie 14 minut 15)

(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Komisji 
Ustawodawczej Piotr Zientarski)

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Dzień dobry państwu. Bardzo proszę o zajęcie 

miejsc.
W imieniu własnym oraz pana przewodniczącego 

Czeleja otwieram wspólne posiedzenie Komisji Kultury 
i Środków Przekazu oraz Komisji Ustawodawczej.

Serdecznie witam zaproszonych gości, w szczególności 
przedstawicieli Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji, a tak-
że senatorów oraz przedstawiciela Biura Legislacyjnego.

Celem naszego posiedzenia jest ustosunkowanie się do 
poprawek zgłoszonych w trakcie drugiego czytania projek-
tu ustawy o zmianie ustawy o opłatach abonamentowych 
oraz ustawy o ewidencji ludności i dowodach osobistych, 
będącego naszą, senacką inicjatywą.

Proszę państwa, otrzymaliście państwo zestawienie 
wniosków. Bardzo proszę je śledzić.

Pierwsza poprawka to poprawka pana przewodniczące-
go Grzegorza Czeleja. Przyjęcie tej poprawki wyklucza gło-
sowanie nad poprawkami drugą, trzecią, czwartą i szóstą.

Proponuję, żeby ktoś z gości króciutko się do niej usto-
sunkował, w jednym, dwóch zdaniach, i powiedział, czy ją 
popiera, czy nie i ewentualnie dlaczego.

Czy przedstawiciel Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji 
chciałby się wypowiedzieć w kwestii tej poprawki?

Członek Krajowej Rady 
Radiofonii i Telewizji 
Sławomir Rogowski:
Panie Przewodniczący, chodzi o pierwszą poprawkę. 

Tak?
(Przewodniczący Piotr Zientarski: Chodzi o poprawkę 

oznaczoną w tym zestawieniu numerem jeden.)
No, mamy pewną wątpliwość, może tak to określę…

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Przepraszam bardzo.
Ja jeszcze chciałbym poinformować, że poprawka nu-

mer jeden, której autorem jest pan przewodniczący Czelej, 
powoduje, iż osoby zwolnione od opłat abonamentowych 
nie będą składały oświadczeń o spełnianiu warunków do 

korzystania ze zwolnienia ani nie będą przedstawiały do-
kumentów potwierdzających to uprawnienie. To jest po-
prawka, która znacznie…

(Głos z sali: Nie, nie do końca…)
Tak jest istota tej poprawki.
(Senator Grzegorz Czelej: Mogę?)

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Proszę bardzo.

Senator Grzegorz Czelej:
Szanowni Państwo, problem, którego dotyczy oma-

wiany projekt ustawy, polega na tym, że aby osoba wy-
mieniona w katalogu osób zwolnionych nabyła prawo do 
zwolnienia, musi złożyć w ciągu czternastu dni oświad-
czenie. Rozumiem, że jako komisja jesteśmy zgodni co 
do tego, że osoby, które są wymienione w tym katalogu, 
powinny nabywać to prawo niezależnie od tego, czy zło-
żą to oświadczenie, czy nie. I taka była intencja, jeżeli 
chodzi o proponowaną zmianę ustawy. Skreślenie ust. 3 
i 4 powoduje, że osoby będą nabywały to prawo wtedy, 
kiedy wejdą do tego katalogu, a nie wtedy, kiedy złożą 
w odpowiednim terminie oświadczenie. To znaczy jeżeli 
ktoś zostanie inwalidą, ukończy siedemdziesiąty piąty rok 
życia itd., będzie zwolniony od opłat abonamentowych. My 
nie mówimy tutaj o tym, że nie powinny być tworzone bazy 
danych, że nie powinny być składane oświadczenia, jeżeli 
Poczta Polska będzie tego wymagała. Nie, o tym nie mówi-
my. Mówimy tylko o tym, że… Jeżeli te przepisy zostaną 
w takiej formie, jeżeli przyjmiemy drugą wersję, to operator 
– a dzisiaj dowiedzieliśmy się, że za kilka miesięcy może to 
już nie być Poczta Polska – będzie mógł wobec osób, które 
w terminie czternastu dni nie złożą oświadczenia, wszcząć 
postępowanie i ścigać je, poza osobami, które skończą 
siedemdziesiąt pięć lat. Tak więc w tej chwili procedura 
wygląda tak, że poczta najpierw wysyła upomnienie. Jeżeli 
przyjęta zostanie moja poprawka, to procedura będzie taka, 
że poczta wyśle upomnienie, a osoba zwolniona od opłat na 
podstawie tych dokumentów, które są wymienione w ust. 5, 
złoży stosowne oświadczenie i na tym koniec. A jeżeli ta 
poprawka nie zostanie przyjęta, to w myśl tych przepisów 
w sytuacji, gdy ktoś nie złożył oświadczenia w ciągu czter-
nastu dni, operator będzie mógł go ścigać z powodu nieza-
płaconego abonamentu. Taka jest interpretacja prawników, 
z którymi omawiałem te przepisy. Dziękuję.
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Członek Krajowej Rady 
Radiofonii i Telewizji 
Sławomir Rogowski:
Panie Senatorze, może jednak w dwóch zdaniach pan 

mecenas by państwu te sprawy przybliżył, bośmy go specjal-
nie po to wezwali. To nie musi być jakaś długa perora…

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Proszę, proszę bardzo.

Wicedyrektor Departamentu Prawnego 
w Biurze Krajowej Rady 
Radiofonii i Telewizji Tomasz Zdzikot:
Panie Przewodniczący, w gruncie rzeczy ta obawa, 

o której mówił pan minister, wiąże się z tym, że w przypad-
ku wdrożenia tej poprawki Poczta Polska będzie zobligo-
wana do prowadzenia czynności egzekucyjnych względem 
każdego abonenta, który jest uwidoczniony w rejestrze.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
To dotyczy poprawki pierwszej z zestawienia wnio-

sków. Informacje o tym, że jakiś abonent korzysta ze 
zwolnienia ustawowego, Poczta Polska uzyska dopiero 
po wezwaniu do uiszczenia zaległych płatności. Gdyby 
Poczta Polska nie otrzymała żadnej informacji od abonenta 
– ponieważ abonent nie byłby zobowiązany do złożenia 
oświadczenia ani dokumentów – i nie miałaby ustawowo 
zagwarantowanego dostępu do rejestrów publicznych, 
w których gromadzone są dane o osobach zwolnionych 
od opłat, w praktyce oznaczałoby, że Poczta Polska musia-
łaby prowadzić czynności egzekucyjne względem każdego 
abonenta i dopiero na etapie pierwszego wezwania do 
zapłaty uzyskałaby informację, że ktoś przykładowo od 
dwóch lat korzysta ze zwolnienia ze względu na orzeczoną 
niepełnosprawność.

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Dziękuję bardzo.
Czyli rozumiem, że Krajowa Rada Radiofonii 

i Telewizji popiera poprawki senatorów Rulewskiego 
i Jurcewicza. Tak?

Członek Krajowej Rady 
Radiofonii i Telewizji 
Sławomir Rogowski:
Tak, oczywiście, popieramy te poprawki. 
Chcę tylko zwrócić uwagę, że jesteśmy w tej spra-

wie maksymalnie konstruktywni i bierzemy pod uwagę 
dobrą wolę składających te poprawki, to znaczy wiemy, 
że mają one na celu rozwiązanie palącego problemu i po-
prawienie ściągalności, a przede wszystkim zmniejszenie 
uciążliwości. Dlatego podchodzimy do poprawki pana 
przewodniczącego Czeleja z całym szacunkiem, ale są 
istotne powody, dla których mamy taką, a nie inną opinię 
w tej sprawie.

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Dziękuję bardzo.
Jeszcze jedna informacja. Jak państwo wiecie, przyję-

cie tej poprawki wykluczałoby głosowanie nad popraw-
kami złożonymi wspólnie przez senatorów Rulewskiego 
i Jurcewicza.

Druga część tej poprawki powoduje, że zwolnienie po-
lega na tym, że osoby zwolnione od opłat nie będą musiały 
przedstawiać dokumentów, co bywało uciążliwe, i często 
się zdarzało, że uzupełnianie dokumentów trwało tak długo, 
że wszczynano egzekucję należności. Ponadto dotychczas 
złożone oświadczenia o spełnieniu warunków do zwolnie-
nia zachowują ważność, czyli nie będzie potrzeby ponow-
nego składania oświadczeń, do czasu oczywiście zmiany 
stanu prawnego lub faktycznego.

Pan senator wnioskodawca chciałby coś jeszcze po-
wiedzieć, tak?

To proszę bardzo.

Senator Jan Rulewski:
Wychodząc naprzeciw postulatom pana senatora 

Czeleja…
(Przewodniczący Piotr Zientarski: Proszę mówić do 

mikrofonu.)
…żeby zmienić ten termin czternastodniowy – bo rze-

czywiście zdarzają się sytuacje, w których nie ma możliwo-
ści dotrzymania tego terminu, za co grożą sankcje – w po-
rozumieniu z panem senatorem chcielibyśmy wydłużyć, 
w ramach autopoprawki, czas na złożenie oświadczenia 
do trzydziestu dni.

Przewodniczący Piotr Zientarski:
To jest poprawka siódma?
(Wypowiedź poza mikrofonem)
I teraz poprosimy o stanowisko Krajowej Rady w spra-

wie wszystkich poprawek. No bo w zasadzie zostały omó-
wione wszystkie poprawki – i ta pierwsza, i pozostałe, 
alternatywne. Proszę bardzo.

Członek Krajowej Rady 
Radiofonii i Telewizji 
Sławomir Rogowski:
Tak jak powiedziałem, mamy pewną wątpliwość, ale 

ona nie dotyczy kierunku, w jakim zmierza proponowana 
zmiana, bo kierunek generalnie jest słuszny. Te przesłanki, 
które chcielibyśmy przekazać, mają charakter praktyczny. 
My, jako strażnik, który ma podpisaną umowę z Pocztą 
Polską, po prostu się boimy, że wykonywanie tego będzie 
napotykało wiele różnych trudności. Może poprosiłbym 
pana mecenasa Zdzikota, żeby to wyjaśnił państwu w szcze-
gółach. Pan mecenas zajmuje się tym na co dzień…

Przewodniczący Piotr Zientarski:
My rozumiemy, na czym polega problem. Nam chodzi 

o państwa stanowisko, chcemy wiedzieć, za którą opcją pań-
stwo się opowiadacie. I tylko o to nam chodzi. Dyskusja została 
już, że tak powiem, zamknięta i zaraz będziemy głosować.



w dniu 5 marca 2015 r. 5

pis „z uwzględnieniem dokumentów wydawanych przez 
wszystkie uprawnione organy”… Nie podzielamy tego… 
To znaczy co do intencji się nie różnimy, ale z uwagi na 
konieczność wprowadzenia do obiegu prawnego racjonal-
nej regulacji prosimy o poparcie naszych poprawek, bo one 
spełniają wymogi… A pańska poprawka, moim skromnym 
zdaniem, w ogóle zaburzy funkcjonowanie rozwiązań do-
tyczących abonamentu. Takie jest moje zdanie.

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Dziękuję bardzo.
Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za poprawką numer jeden? (4)
Kto jest przeciw? (11)
Kto się wstrzymał od głosu? (2)
Jasiu?
(Senator Jan Rulewski: Ja nie jestem członkiem ko-

misji.)
A, rozumiem.
Poprawka nie została przyjęta.
Poprawki druga i czwarta. Głosujemy łącznie.
Poprawka druga powoduje, że osoby zwolnione od opłat 

abonamentowych nie będą przedstawiały dokumentów po-
twierdzających uprawnienie do tego zwolnienia. Poprawka 
czwarta jest konsekwencją poprawki drugiej.

Kto jest za przyjęciem tych poprawek…
(Senator Bohdan Paszkowski: Mam pytanie.)
Tak? Proszę.

Senator Bohdan Paszkowski:
Ja chcę poznać konsekwencje tej poprawki. Czy po 

wprowadzeniu tych poprawek ustawa czy raczej noweli-
zacja będzie stanowiła, że osoby, które ukończyły siedem-
dziesiąt pięć lat, nie będą musiały składać ani oświadcze-
nia, ani dokumentów potwierdzających zwolnienie, a na 
przykład inwalida będzie musiał złożyć oświadczenie? 
Jeśli tak, to należy stwierdzić, że wprowadzenie takiego 
rozróżnienia osób ustawowo zwolnionych z opłat jest zu-
pełnie nieuprawnione.

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Przedstawiciel wnioskodawców wyjaśni tę kwestię. Pan 

senator Jurcewicz się zgłasza. Proszę bardzo.

Senator Stanisław Jurcewicz:
Panie Senatorze, w ustawie o opłatach abonamento-

wych jest już rozróżnienie na inwalidów pierwszej grupy, 
emerytów po sześćdziesiątym piątym roku, którzy nie mają 
odpowiedniej emerytury, osoby pozbawione słuchu, wzro-
ku itd. Tak że w ustawie już jest rozróżnienie. My mówimy 
o pewnym mechanizmie… Chcę zwrócić uwagę, że to, co 
zostało złożone, nadal funkcjonuje… Osoby, które będą 
nabywały to prawo, będą składały tylko oświadczenie…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
A to, co do tej pory zostało złożone… Utrzymujemy 

dotychczasowy stan.

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Dziękuję bardzo.
Przystępujemy do głosowania.
Kto jest…
Pan przewodniczący chciałby jeszcze zabrać głos? 

Proszę.

Senator Grzegorz Czelej:
Przepraszam, dwa zdania.
Szanowni Państwo, ja zdaję sobie sprawę z tego, że to 

byłaby uciążliwość, gdyby Poczta Polska nie wiedziała, kto 
jest zwolniony od obowiązku płacenia abonamentu. Ale moja 
poprawka nie zabrania tworzenia rejestru czy bazy danych. 
Moim zdaniem zmiany w państwie idą w takim kierunku, 
że urzędnik powinien mieć dostęp do baz danych, żeby oby-
watele nie musieli biegać za zaświadczeniami, tylko mogli 
upoważnić urzędnika do sprawdzenia, czy ktoś był karany 
sądownie, czy zalega z jakimiś opłatami, czy nie zalega itd. 
Niech urzędnik to sprawdzi w sieci, tak to powinno wyglą-
dać, a nie tak, że zmusza się ludzi do biegania po zaświad-
czenia, chociaż na razie tak to jeszcze nie wygląda.

Ja chciałbym zwrócić uwagę na inną sprawę. Otóż 
różnica polega na tym – jeszcze raz to powiem – że jeżeli 
przyjmiemy moją poprawkę, to ci, którzy nabywają pra-
wo do zwolnienia od opłat, nie będą mogli być ścigani od 
momentu, kiedy wejdą do katalogu osób uprawnionych. 
Jeżeli zaś przyjmiemy tę drugą wersję, to oczywiście będzie 
to rozwiązanie wygodniejsze dla poczty, bo ona dostanie 
oświadczenie, ale jeżeli nie dostanie go w terminie czterna-
sto- czy trzydziestodniowym, to będzie mogła ścigać takie 
osoby za niezapłacenie abonamentu za ileś lat wstecz. Na 
tym polega fundamentalna różnica.

Mam nadzieję, że zgadzacie się państwo ze mną, że albo 
ktoś nabywa to prawo i nie ścigamy go, albo nie nabywa 
i wtedy…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Ja szukałem takiego rozwiązania. I jeśli stoję przed 

takim wyborem, że albo to rozwiązanie będzie uciążliwe 
dla Poczty Polskiej, albo dla dwustu tysięcy ludzi, to ja 
wolę, żeby to było uciążliwe dla poczty. Niech wyślą upo-
mnienie, i jak ktoś przyniesie, pokaże dokumenty, to nie 
będzie ścigany, a jak nie…

Jeżeli przyjmiemy ten wariant, który państwo proponu-
ją, i ktoś nie złoży oświadczenia w ciągu trzydziestu dni, 
to będzie musiał zapłacić abonament za dwa lata wstecz, 
plus odsetki i koszty egzekucji.

(Wypowiedź poza mikrofonem)

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Dziękuję bardzo.
Jeszcze wnioskodawca, pan senator Jurcewicz.

Senator Stanisław Jurcewicz:
Dziękuję bardzo.
Ja rozumiem intencje pana senatora, ale w pana po-

prawce znowu pojawia się coś, czego nam z senatorem 
Rulewskim udało się uniknąć. Zakładając nawet, że za-
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Kto się wstrzymał? (5)
Poprawki zostały przyjęte.
Poprawka trzecia ma charakter uściślający.
Kto jest za? (15)
(Senator Stanisław Jurcewicz: Z autopoprawką – trzy-

dzieści dni.)
Tak.
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Termin trzydziestodniowy jest w poprawce siódmej.
(Senator Stanisław Jurcewicz: Tutaj też, już to zgła-

szaliśmy.)
Aha, dobrze.
Kto jest przeciw? (0).
Kto się wstrzymał? (1).
Poprawka została przyjęta.
Poprawka piąta ma na celu zastosowanie terminolo-

gii, jaką posługuje się obowiązująca ustawa o ewidencji 
ludności.

Kto jest za? (16)
Kto jest przeciw? (0)
Kto się wstrzymał? (1)
Poprawka szósta, jak już wspominałem, powoduje, że 

dotychczas złożone oświadczenia o spełnianiu warunków 
do zwolnienia od opłat abonamentowych zachowają waż-
ność do czasu zmiany stanu prawnego lub faktycznego, 
która ma wpływ na uzyskane zwolnienie.

Kto jest za? (13)
Kto jest przeciw? (0)
Kto się wstrzymał? (4)
Poprawka uzyskała akceptację.
I poprawka siódma, która zmienia datę wejścia w życie 

projektowanej ustawy z czternastu na trzydzieści dni od 
dnia ogłoszenia, czyli wydłuża vacatio legis.

Kto jest za? (13)
Kto jest przeciw? (0)
Kto się wstrzymał? (4)
Poprawka została przyjęta.
Nad projektem w całości ze zmianami już nie głosu-

jemy.
(Senator Grzegorz Czelej: A czy tę moją poprawkę 

mogę zgłosić jako wniosek mniejszości, czy już nie?)
Czy w przypadku naszej inicjatywy poprawka mniejszo-

ści może być zgłoszona? Tak? Muszą być dwie osoby…
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Pan senator Czelej.
A na sprawozdawcę połączonych komisji proponuję 

pana senatora Jurcewicza.
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Wyczerpaliśmy porządek obrad.
Dziękuję bardzo.
Zamykam posiedzenie połączonych komisji.

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Dziękuję bardzo.
Jeszcze pan senator Rulewski.
(Wypowiedź poza mikrofonem)

Senator Jan Rulewski:
…Zrozumie pan, Panie Senatorze Paszkowski, jeśli 

pan uzna prawa fizyki. Jeśli ktoś ma siedemdziesiąt pięć 
lat…

(Przewodniczący Piotr Zientarski: Proszę mówić do 
mikrofonu.)

…to młodszy już nie będzie, będzie starszy. A jeśli 
chodzi o inwalidów, to życzyłbym im wszystkim, żeby 
przestali być inwalidami. I tak się nieraz zdarza. Mało tego, 
już teraz w rzadkich przypadkach można kogoś uznać za 
inwalidę do końca życia. Na ogół uprawnienia przyznaje 
się na okres od trzech do pięciu lat, a nawet na rok. No 
i oczywiście interes publiczny wymaga tego, żeby to było 
weryfikowane i dlatego proszę…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
No, tym bardziej jeżeli chodzi o bezrobocie, Kolego, 

które też jest zmienne…
(Wypowiedzi w tle nagrania)

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Dziękuję bardzo.
Proszę państwa…
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Proszę bardzo, pan senator Borowski.

Senator Marek Borowski:
Tak gwoli ścisłości: chyba prawa biologii, prawda? 

(Wesołość na sali)
(Wypowiedź poza mikrofonem)

Przewodniczący Piotr Zientarski:
Tak.
Pan senator działa interdyscyplinarnie.
(Głos z sali: Jest inżynierem.)
Jest inżynierem, a w fizyce też ważne są liczby.
(Wypowiedzi w tle nagrania)
I zniszczenie materiału… (wesołość na sali) …ludz-

kiego.
Dobrze, przystępujemy do głosowania.
Kto jest za poprawkami drugą i czwartą? (11)
Kto jest przeciw? (0)

 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 14 minut 35)
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